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»فرهیختگان«درگفتوگوباچنداستاددانشگاهچراییوچگونگیتحولآکادمیکرابررسیکرد

تحولدردانشگاه؛فراوانیسوالها،پراکندگیجوابها

  نیمکت خبر

اخذ»تعهدنامهکرونایی«ازدانشجویاندرترمجدید

یوسف مقدس، مدیرکل مرکز بهداشت و سلامت دانشگاه تهران در گفت وگو با »مهر«، با اشاره به اینکه یک فرم 

الکترونیکی برای ثبت اطلاعات مبتلایان و بهبودیافتگان کرونا در دانشگاه تهران در نظر گرفته ایم، اظهار کرد: 

»براساس اطلاعاتی که کارمندان و هیات علمی دانشگاه در این فرم ثبت کرده اند، ۱۶ نفر به کرونا مبتلا شده اند 

که البته پیش بینی ما عددی بیش از اینهاست؛ چراکه فکر می کنیم همه افراد اطلاعات خود را در این سامانه 

ثبت نکرده اند. از میان آماری که در فرم الکترونیکی دانشگاه ثبت شده، ۱۳ نفر جزء کارمندان دانشگاه و دو نفر 

هیات علمی بوده اند.« وی با اشاره به اینکه در چند روز گذشته برای این افراد بسته های بهداشتی شامل محلول 

ضدعفونی، دستکش، ماسک تهیه و توزیع شد، افزود: »قصد داریم در فراخوان جدیدی که به زودی منتشر 

می شود، اطلاعات بیشتری درخصوص مبتلایان به این ویروس در دانشگاه به دست آوریم. مرکز بهداشت همچنین 

پیگیری های درمانی و تشخیصی را از همکاران در دستور کار خود دارد.« مقدس از برنامه این مرکز برای ارزیابی 

سلامت دانشجویان در ترم جدید تحصیلی خبر داد و گفت: »درصورت حضور دانشجویان در دانشگاه، از آنها 

تعهدنامه ای اخذ خواهد شد؛ در این تعهدنامه تاکید شده دانشجو باید یک سری ضوابط اعم از حفظ فاصله گذاری 

اجتماعی، شست وشوی مرتب دست ها، زدن ماسک در اماکن عمومی و عدم مصرف دخانیات را رعایت کند.«

اعزامدانشجویانبهفرصتمطالعاتی۹۹لغوشد

مجتبی صدیقی، رئیس سازمان امور دانشجویان در گفت وگو با ایرنا با اشاره به 

آخرین تصمیم گیری ها درخصوص فرصت های مطالعاتی سال ۹۸ و ۹۹ اظهار 

داشت: »تعیین سهمیه های فرصت تحقیقاتی خارج از کشور با توجه به نامشخص 

بودن افق بیماری کووید-۱۹، تعطیلی دانشگاه های خارج، برقرار نشدن روال عادی 

پروازها، همچنین صادر نکردن روادید توسط سفارتخانه ها با اولویت قراردادن سلامتی 

دانشجویان در شرایط کنونی، قابل بررسی نبوده و هر گونه اتخاذ تصمیم به عادی 

شدن شرایط  موکول شد.« صدیقی درباره فرصت مطالعاتی دانشجویان دکتری 

واجدشرایط سال ۹۸ گفت: »دانشجویان واجدشرایط سال ۹۸ که با وجود داشتن نامه 

حمایت مالی معتبر از سازمان امور دانشجویان، به دلیل شیوع ویروس کرونا، تعطیلی 

دانشگاه ها و مراکز تحقیقاتی موفق به اعزام برای انجام فرصت تحقیقاتی نشده اند 

با رعایت حداکثر زمان خروج از کشور همچنین اطمینان از کنترل پروتکل های 

بهداشتی طبق شیوه نامه تا پایان شهریور سال ۹۹ فرصت اقدام و اعزام دارند.«

لغوکلاسهایعملیوامتحاناتحضوریدانشگاههایتهران

سیدحسین حسینی، معاون آموزشی دانشگاه تهران در 

گفت وگو با فارس، اظهار داشت: »امتحانات حضوری دانشگاه 

تهران فعلا به مدت یک هفته لغو شده و با تعویق همراه 

می شود.« وی در پاسخ به این سوال که آیا امتحانات فقط در 

استان های با وضعیت قرمز لغو شده؟ گفت: »به دلیل اینکه 

امتحان ها به صورت هماهنگ در یک زمان برگزار می شود، لذا 

سایر استان ها هم لغو  خواهد شد. امتحان های حضوری بیشتر 

در مقطع کارشناسی بوده است. دانشگاه علم وصنعت نیز اعلام 

کرده با توجه به شرایط جدید و اطلاعیه های ستاد پیشگیری 

و مقابله با کرونا و برای رفع دغدغه دانشجویان و خانواده 

ایشان، کلاس های حضوری عملی فعلا با یک هفته تاخیر 

برگزار می شود. این کلاس ها از ۲۱ تیرماه شروع خواهد شد.«

داوطلبانمبتلابهکرونادرمحیطهایعادیآزمونهانمیآیند

ابراهیم خدایی، رئیس سازمان سنجش آموزش کشور در گفت وگو با ایرنا گفت: »یکی از اقدامات معمول 

سازمان سنجش آموزش کشور در آزمون ها نگاه به افراد خاص و دارای شرایط ویژه است؛ شاید داوطلبی در 

زندان یا بیمارستان به سر می برد و این سازمان همیشه در بحث های آزمون با آنها مساعدت کرده است.«  وی 

با رد شرکت افراد مبتلا به کووید-۱۹ در حوزه های عمومی برگزاری کنکورهای ۹۹، افزود: »اگر داوطلبی مبتلا 

به کرونا شود، سازمان سنجش براساس سیاست خود و در محیطی جداگانه آنها را در کنکور شرکت می دهد؛ 

بسیاری گمان کردند این افراد هم در همان حوزه های تعیین شده برای کنکور حضور می یابند.« معاون وزیر 

علوم داوطلبانی را که شاید همزمان با آزمون های ۹۹ کرونایی شوند برای شرکت در کنکور به دو دسته تقسیم 

کرد و گفت: »دسته نخست در بیمارستان به سر می برند و با تایید وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 

در همان محیط بیمارستان امکان شرکت در کنکور برای آنها فراهم می شود؛ گروه بعدی در قرنطینه منزل به 

سر می برند که آنها هم تحت هیچ شرایطی به حوزه های عادی نمی آیند و براساس توافق و هماهنگی وزارت 

بهداشت، در یکی از محیط های امن موردتایید این وزارتخانه مانند بیمارستان یا کلینیک برای شرکت در 

کنکور حاضر می شوند. با این تدابیر، داوطلبان مبتلا به کووید-۱۹ در محیط های عادی آزمون ها نمی آیند.«

پیشنویسچشمانداز5سالهحوزهعلوماسلامیدانشگاهیانتدوینشد

حوزه علوم اسلامی دانشگاهیان در راستای تحقق مطالبات مقام معظم 

رهبری و ایجاد تحول آفرینی در حوزه های علوم اسلامی، پیش نویس 

چشم انداز ۱۴۰۴ حوزه علوم اسلامی دانشگاهیان را تدوین کرد.  در 

بخشی از این پیش نویس آمده است: »حوزه علوم دانشگاهیان در 

راستای تحقق مطالبات رهبر معظم انقلاب، در چشم انداز پنج ساله 

۱۴۰۴ جبهه ای است متشکل از ۶۰ مرکز که حداقل ۲۰ مرکز آن در 

سطح پایگاهی جریان ساز با میدان داری هسته های دانشجویی با 

ماموریت تبیین و تطبیق شاخص های اسلام ناب جهت جهاد علمی و 

فرهنگی دانشگاهیان در راستای تحقق اهداف دانشگاه آزاد اسلامی و 

جامعه اسلامی الهام بخشی می کند و دارای نظام آموزشی تربیتی پویا و 

ماموریت گرا با محتوای درسی هویت بخش و زندگی ساز با تنوع حداقل 5۰ 

عنوان درسی است.«

ارائهتسهیلاتبهشرکتهایفناورباهدفجلوگیریازتعطیلیوتعدیل

مهدی کشمیری، مدیرکل دفتر برنامه ریزی امور فناوری وزارت علوم در گفت وگو با مهر، 

با اعلام اینکه به تازگی برنامه ای در راستای کمک به شرکت های فناور بزرگ آسیب دیده 

از کرونا تصویب شده است، اظهار کرد: »قرار است تسهیلاتی )سرمایه در گردش( به این 

شرکت ها پرداخت شود که سقف آن هشت میلیارد تومان در نظر گرفته شده است.« وی 

در پاسخ به این سوال که شرکت ها برای دریافت این تسهیلات چه شرایطی باید داشته 

باشند، گفت: »این تسهیلات به شرکت هایی تعلق می گیرد که بالای 5۰ نفر نیروی 

انسانی و فروش بیش از دومیلیارد تومان دارند.« کشمیری با اشاره به نقش صندوق 

نوآوری و شکوفایی در ارائه این تسهیلات به شرکت های فناور، افزود: »این تسهیلات با 

سود ۱۲ درصدی به صورت مستقیم از سوی یک بانک به شرکت ها پرداخت خواهد شد 

اما صندوق نوآوری و شکوفایی، سه درصد بابت کاهش سود ۱۲درصدی یارانه می دهد.«

مدیرکل دفتر برنامه ریزی امور فناوری وزارت علوم، هدف از ارائه این کمک را حفظ اشتغال 

در این شرکت ها و نیز جلوگیری از کاهش نیروی انسانی و تعطیلی آنها عنوان کرد.

نبـــود  برقـــراری ارتبـــاط درســـت دانشـــگاه بـــا صنعـــت، 

بی میلـــی دانش آمـــوزان بـــرای ورود بـــه جامعـــه آکادمیـــک 

کشـــور، جمعیـــت قابل توجـــه فارغ التحصیـــلان بیـــکار، 

مقاله محـــوری، عدم تحقـــق دانشـــگاه های نســـل ســـوم 

و چهـــارم بـــه معنـــای واقعـــی کلمـــه و... را می تـــوان 

ـــط  ـــور توس ـــی کش ـــوزش عال ـــی در آم ـــول اساس ـــاد تح ـــرای ایج ـــاع ب ـــه اجم ـــیدن ب ـــل در رس ـــن دلای اصلی تری

فعـــالان ایـــن عرصـــه دانســـت؛ مســـاله ای کـــه بیـــش از یـــک دهـــه اســـت توســـط مقام معظم رهبـــری در 

ـــرای  ـــی ب ـــرا گوش ـــه اج ـــی در حیط ـــا گوی ـــود، ام ـــه می ش ـــه آن پرداخت ـــف ب ـــای مختل ـــه بهانه ه ـــا و ب دیداره

شـــنیدن آن وجـــود نـــدارد. 

ـــه مناســـبت ســـی ویکمین ســـالگرد  اخیـــرا نیـــز ایشـــان در ۱۴ خـــرداد امســـال و ســـخنرانی تلویزیونی شـــان ب

رحلـــت امام خمینـــی)ره( تحـــول در مســـائل آموزشـــی کشـــور را یکـــی از نیازهـــای اصلـــی ایـــن روزهـــا 

ـــا ابـــلاغ ســـند تحـــول بنیادیـــن در آموزش وپـــرورش رونـــدی جـــدی  دانســـتند؛ موضوعـــی کـــه در ســـال ۹۰ ب

ـــدی  ـــم در گام بع ـــور ه ـــی کش ـــوزش عال ـــام آم ـــی در نظ ـــول اساس ـــاد تح ـــای ایج ـــت و زمزمه ه ـــود گرف ـــه خ ب

ـــند  ـــن س ـــا ای ـــه نه تنه ـــک ده ـــه ی ـــک ب ـــت نزدی ـــد از گذش ـــالا بع ـــفانه ح ـــه متاس ـــید ک ـــوش می رس ـــه گ آن ب

ـــداده اســـت.  ـــژه ای رخ ن ـــز اتفـــاق وی ـــاره جامعـــه آکادمیـــک کشـــور نی بالادســـتی اجرایـــی نشـــده، بلکـــه درب

ـــاتید،  ـــای اس ـــه ارتق ـــد آیین نام ـــا مانن ـــی آیین نامه ه ـــری برخ ـــه بازنگ ـــا ب ـــال ها صرف ـــن س ـــی ای ـــل ط در اص

ـــد  ـــی نمی توان ـــرات جزئ ـــن تغیی ـــل ای ـــه ماحص ـــت ک ـــی اس ـــده و طبیع ـــه ش ـــی و... پرداخت ـــذب هیات علم ج

قطـــار آموزشـــی کشـــور را روی ریـــل درســـت بینـــدازد. 

ـــش  ـــن پژوه ـــده گرفت ـــگاهی، نادی ـــیاری از دروس دانش ـــوای بس ـــودن محت ـــه روز نب ـــه و ب ـــر کهن ـــرف دیگ از ط

در دانشـــگاه ها و همچنیـــن دســـتگاه های مختلـــف کشـــور، تربیـــت نیـــروی انســـانی بـــدون توجـــه بـــه 

ـــرای  ـــی ب ـــکار اصل ـــا راه ـــا تنه ـــده ت ـــث ش ـــگاه ها و... باع ـــه در دانش ـــه مقال ـــالا روی ارائ ـــز ب ـــازار کار، تمرک ب

برون رفـــت از وضعیـــت فعلـــی ایجـــاد تحـــول و به اصطـــلاح زلزلـــه اساســـی در کلیـــت فضـــای آکادمیـــک 

ـــدن  ـــای کار آم ـــتلزم پ ـــوده و مس ـــاره آن نب ـــت درب ـــی صحب ـــش به راحت ـــه اجرای ـــی ک ـــد؛ موضوع ـــور باش کش

همـــه دســـتگاه های مرتبـــط بـــا ایـــن حـــوزه اســـت. در ایـــن گـــزارش بـــه ســـراغ چهـــار تـــن از مســـئولان مرتبـــط 

ـــای  ـــق آن و مولفه ه ـــی تحق ـــول، چگونگ ـــاد تح ـــی ایج ـــان از چرای ـــا برایم ـــم ت ـــی رفتی ـــوزش عال ـــوزه آم ـــا ح ب

ـــد.  ـــل در آن بگوین دخی

زهرا رمضانی
روزنامه نگار

سیدحسین حسینی، معاون آموزشی دانشگاه 

تهران با تاکید بر اینکه آموزش چه در حوزه 

آموزش و پرورش و چه آموزش عالی ذاتا باید 

همواره در معرض تحول و نوآوری قرار داشته 

باشد، گفت: »سیر تحولات علمی به گونه ای 

است که اگر مجموعه برنامه های آموزشی ما 

نتوانند خود را با آن تطبیق دهند، از تحولات 

علمی دنیا عقب خواهند ماند و قطعا نیاز به 

ع قابل قبولی  تحول در آموزش عالی موضو

است، اما نمی توان این مساله را نادیده گرفت 

که شتاب زدگی در این حوزه می تواند خود 

آسیب هایی را به همراه آورد.« 

او ادامه داد: »آموزش از آن حوزه هایی نیست 

که بتوان با اقدامات عجولانه و شتابزده کارهای آن را دنبال کرد؛ چراکه 

این کار تبعات سوئی را روی این حوزه خواهد گذاشت. با این حال قطعا 

سیاستگذاری های مرتبط با حوزه آموزش عالی بسیار مهم است و از سوی 

دیگر چه در حوزه آموزش و پرورش و چه در فضای دانشگاهی باید از بدنه 

کارشناسانه استفاده شود و طبیعتا هرچه اقدامات از پختگی کامل برخوردار 

باشد می تواند اثرگذاری بیشتری را نیز به همراه بیاورد.« 

معاون آموزشی دانشگاه تهران اظهار داشت: »اساس تحول باید از درون 

دانشگاه ها بجوشد و تصور می کنم ارگان هایی مانند شورای عالی انقلاب 

فرهنگی و ستاد آموزش عالی کشور می توانند سیاست های کلی را وضع کنند 

اما مشکلی که گاهی ایجاد می شود آن است که این نهادها در امور اجرایی 

دانشگاه ها دخالت می کنند و در این صورت نه تنها تحولی رخ نمی دهد بلکه 

شاهد دامن زدن به بی انگیزگی نیز خواهیم بود. از این رو معتقدم باید برای 

ایجاد تحول از درون دانشگاه ها جوششی صورت بگیرد، هرچند در این راستا 

سیاست های کلی می تواند به عنوان پشتیبان مسیر جهت گذاری خود را داشته 

باشد.«  حسینی اظهار داشت: »محتوای کتب دروسی ما قالب هایی هستند 

که طبیعتا ضعف هایی هم دارند و باید اقدامات ما در این بستر به جلو برود 

اما باید توجه داشته باشیم که در این مورد هم 

دنیا این گونه عمل نمی کند که مجموعه ثالثی 

وارد میدان شده و برنامه کلی را برای دانشگاه ها 

تبیین کند، بلکه این خود دانشگاه ها هستند که 

محتوای درسی شان را بازنگری و اعلام می کنند 

و قطعا در چنین فضایی رقابت ها شکل می گیرد، 

درحالی که ما این گونه عمل نمی کنیم و بسیاری 

از اقدامات به صورت متمرکز دنبال می شود.« 

او در توضیح بیشتر این مساله گفت: »برای 

ایجاد تحول در حوزه علوم انسانی نهادی 

شکل گرفته، قطعا از درون این ستاد تحولی 

شکل نمی گیرد و آنچه در یک دهه گذشته 

شاهد هستیم جز اینکه یک نارضایتی در درون 

دانشگاه ها ایجاد شود، نتیجه آنچنانی دیگری نداشته است. البته نمی گویم اگر 

این کار به خود دانشگاه ها سپرده می شد حتما تحول جدی تری رخ می داد، 

اما طبیعتا از وضع موجود، شرایط بهتری را داشتیم.« 

معاون آموزشی دانشگاه تهران با تاکید بر اینکه در حوزه بازنگری دروس اختیاراتی 

به دانشگاه های سطح یک و دو داده شده است، گفت: »قطعا اگر سیاستگذاری 

کرده و نظارت داشته باشیم اما امور اجرایی را به خود بدنه دانشگاهی کشور 

واگذار کنیم، می توان از این طریق بیشتر به اعمال تحول در آموزش عالی امیدوار 

بود. به عبارت دیگر هرچه نهادهای بیرونی بتوانند بیشتر در حوزه نظارت ورود 

داشته باشند، طبیعتا موفقیت های بیشتری خواهیم داشت؛ چراکه مداخله در 

امور اجرایی دانشگاه ها منجر به تحول نخواهد شد.«  حسینی خاطرنشان کرد: 

»امروز برای ایجاد یک رشته باید به سمت وزارت علوم دست دراز کنیم و حتی 

در بحث جذب اعضای هیات علمی نیز با محدودیت هایی روبه رو هستیم و تا 

زمانی که این قبیل محدودیت ها برای مجموعه های دانشگاهی وجود داشته 

باشد، نمی توان انتظار تحول اساسی داشت؛ هرچند دانشگاه های ما اقدامات 

چشمگیری را نیز در حوزه تحولی داشته اند، اما برای رسیدن به تحول مضاعف 

باید میدان عمل دانشگاه ها را بیشتر از قبل کنیم.« 

سیدحسین حسینی،  معاون آموزشی دانشگاه تهران:

اساس ایجاد تحول در آموزش عالی باید از درون دانشگاه ها بجوشد

رحیم حب نقی، رئیس دانشگاه ارومیه درباره 

نیاز آموزش عالی به تحول گفت: »قطعا 

زمانی که فارغ التحصیلان دانشگاهی ما در 

پیدا کردن شغل با مشکل روبه رو هستند یا 

مهارت لازم برای ورود به بازار کار را ندارند، 

یعنی در این حوزه اشتباه کرده ایم. معتقدم 

تحول اساسی در سیستم آموزشی کشور باید 

متناسب با جامعه ایجاد شود و با بازنگری در 

برخی آیین نامه ها نمی توان کاری از پیش برد. 

به عبارت دیگر ما باید اصالت را به شغل بدهیم 

و اصلا نیازی نیست همه جوانان مان تا مقطع 

دکتری تحصیل کنند و متاسفانه اصلا نظام 

آموزش عالی منطبق بر نیازهای جامعه نبوده است.«  او گفت: »هدف در کشور 

ما تنها آموزش عالی است و از همان زمانی که دانش آموزی وارد مدرسه می شود، 

خانواده به او القا می کنند که حتما باید به دانشگاه برود و به همین دلیل می بینیم 

جوانان ما ۲۰ تا ۲۴ سال تحصیل می کنند، اما درنهایت شغلی نخواهند داشت 

و حتی درسی که خوانده اند متناسب با انتظاراتی که از افراد می رود، نیست 

و به همین دلیل می بینیم بحران های مختلفی در جامعه ایجاد می شود.«
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رئیس دانشگاه ارومیه تصریح کرد: »ازجمله وظایف حکومت ایجاد اشتغال 

است که بخشی از آن برعهده آموزش وپرورش و بخش دیگر برعهده آموزش 

عالی است، اما چون برنامه ریزی ها در این حوزه متناسب با نیاز جامعه نبوده، 

می بینیم که مسیر اشتباهی طی شده است. قطعا بخشی از نیاز جامعه تامین 

اشتغال و فراهم سازی شرایط ازدواج است و طبیعتا اگر این دو مولفه محقق 

شود، بسیاری از مسائل خودبه خود حل خواهد شد، اما می بینیم در این زمینه 

موفق نبوده ایم و الان احساس می شود که ما در این حوزه یک اشتباه اساسی 

داشته ایم.«  حب نقی گفت: »در کشورهای پیشرفته اگر فردی قرار است مبل ساز 

شود باید علم آن را فراگیرد، اما در کشور ما وضعیت برعکس است، یعنی فردی 

به دانشگاه می رود و مدرک کارشناسی ارشد 

می گیرد، اما زمانی که می بیند برای او شغلی 

وجود ندارد، سراغ مبل سازی می رود یا راننده 

می شود و همین مهم باعث ایجاد مشکلاتی 

برای فرد می شود. این تضادها در سیستم 

آموزش عالی باید برطرف شود. طبیعتا اگر 

می توانستیم براساس نیاز جامعه نیروهای 

انسانی را مدیریت کنیم و تنها درصد اندکی را 

که خواهان تحصیل در مقطع دکتری هستند 

به این حوزه سوق می دادیم و مابقی را به سمت 

صنعت می فرستادیم، الان وضعیت دیگری را 

شاهد بودیم.«  او با بیان اینکه در وهله اول باید 

سیستم آموزشی کشور را یکپارچه تعریف کنیم، تصریح کرد: »در برخی کشورها 

دانش آموزان از مقطع نهم به بعد حتما باید وارد صنعت شوند و مشاغل را به صورت 

علمی فراگیرند و اگر کسی خواهان ادامه تحصیل در مقاطع بالاتر و عالیه بود 

از این مسیر وارد دانشگاه شود، اما ما مسیر معکوسی را دنبال می کنیم و اول 

جوانان را به دانشگاه می فرستیم و بعد می خواهیم برای آنها شغل پیدا کنیم که 

قطعا اگر بتوانیم همین مسیر را اصلاح کنیم، بسیاری از موضوعات فرهنگی مان 

نیز حل خواهد شد.«  رئیس دانشگاه ارومیه با بیان اینکه هنوز برخی اساتید ما 

به روش ۲۰ سال پیش و دروس مرتبط با آن زمان را آموزش می دهند و این مهم 

اظهرمن الشمس است، افزود: »متاسفانه ما جزیره ای به اسم دانشگاه ایجاد و 

صرفا آموزش تئوری را دنبال می کنیم، درحالی که اگر بتوانیم افراد را از مسیر 

صنعت به دانشگاه بیاوریم و فارغ التحصیلان ما مهارت های لازم را فرا بگیرند، 

طبیعتا وضعیت علمی نیز در مراکز دانشگاهی اصلاح خواهد شد. اما امروز 

می بینیم فارغ التحصیلان بهترین دانشگاه های صنعتی کشور نیز به اصطلاح 

دست به آچار نیستند و دلیلش آن است که مبنای سیستم دانشگاهی ما 

تئوری است، درحالی که کشورهای پیشرفته بحث کارآموزی را به شکل ویژه 

دنبال می کنند و برای همین است که فارغ التحصیلان آنها مهارت های لازم 

را فرامی گیرند.« 

رحیم حب نقی،  رئیس دانشگاه ارومیه:

نیازمند سیستم آموزش یکپارچه در کشور هستیم

سـعدالله نصیری قیـداری، رئیس دانشـگاه 

شـهید بهشـتی در پاسـخ به این سـوال که 

بـا توجـه به شـرایط امـروز آکادمیک کشـور 

نیازمنـد تحـول در فضـای آمـوزش عالـی 

هسـتیم یـا خیر، توضیـح داد: »یک اتفاقی 

در کشـور و جهـان افتـاده اسـت؛ اتفاقـی 

تاثیر گـذار  مختلـف  حوزه هـای  در  کـه 

بـوده و قابـل لمـس و درک اسـت. همـه 

امـروز می داننـد در کشـور و تمـام جهـان 

دانشـگاه ها مثـل قبـل از دوران کرونـا کار 

نمی کننـد و اقتصـاد ما شـبیه قبـل از کرونا 

و شـرایط عـادی نیسـت.« 

او ادامـه داد: »حتـی معاشـرت ها و رفتارهـا 

مثـل سـوگواری ها و مسـائل فرهنگـی و اجتماعـی تحت تاثیـر ایـن پدیـده 

بـوده و آمـوزش عالـی نیز متاثر از همین موضوع اسـت. بدیهی اسـت باید 

در ایـن حـوزه تحـولات عمیقـی صورت بگیرد و راجع به مسـائل پسـاکرونا، 

روزهـا، ماه هـا و سـال های آینـده تحقیقاتـی صـورت گرفتـه و تصمیمـات 

مناسـبی حتی الامـکان اخذ شـود.« 

رئیـس دانشـگاه شهیدبهشـتی بـا بیان اینکـه در حال حاضر دانشـجویان 

نمی تواننـد در دانشـگاه حضـور پیـدا کننـد و حتـی در خوابگاه هـا 

نمی تواننـد حاضـر شـوند، اضافـه کـرد: »پروتکل هـای بهداشـتی اجـازه 

ایـن گونـه رفت وآمدهـا را بـه کارمنـدان، اسـاتید و دانشـجویان نمی دهد. 

لـذا فضـای جدیـدی مرکـب از فضـای حضـوری و مجـازی دانشـجویان 

و اسـاتید بایـد بـه وجـود آیـد کـه دربـاره آن فکـر و تصمیم گیـری شـود.« 

او تاکیـد کـرد: »دانشـگاه ها و وزارت علـوم بایـد بـه ایـن موضـوع به شـدت 

توجـه کننـد. اگـر بـه سـایت دانشـگاه ها مراجعـه کنید می بینیـد مقالات، 

پژوهش هـا، شـرکت های دانش بنیـان و کتاب هـای متعـددی بـه مسـائل 

ناشـی از کرونـا مشـغول هسـتند. دانشـگاه شهیدبهشـتی کتابـی را 

درخصوص مسائل آموزشی غیرحضوری به چاپ رسانده است. همچنین 

جلسـات شـورای دانشـگاه و هیات رئیسـه بـه ایـن مسـاله توجـه کرده انـد. 

معاونـان مـا در جلسـات نشسـت روسـای دانشـگاه ها و نشسـت روسـای 

۱۳ دانشـگاه کشـور حضـور پیـدا کـرده و بـه ایـن موضـوع پرداختنـد.«  

نصیری قیـداری بـا تاکیـد بـر اینکـه امـروزه نیازمنـد تحـول در آمـوزش 

عالـی کشـور هسـتیم، اظهـار کـرد: »بایـد بـه اخـلاق در آمـوزش عالـی 

در فضـای مجـازی نیـز پرداختـه شـود. در سـال ۹۶ اخـلاق پژوهشـی در 

وزارت علـوم بـا تـلاش وزارت علـوم و مجلـس 

بـه صـورت قانـون درآمـد. سـال گذشـته نیز 

آیین نامـه آن از سـوی دولـت نوشـته و ابـلاغ 

شـد. معتقـدم ایـن کار باید زودتـر و به موقع 

انجـام می شـد تـا جایی کـه اتفاقاتـی که در 

فضـای پژوهشـی کشـور و خیابـان انقـلاب 

افتـاد، پیـش نمی آمد امـا در فضای مجازی 

و  ناشـناخته تر  پیچیده تـر، فضـا  مسـائل 

قوانیـن اخلاقـی با ضوابـط و انضباط حاکم 

بـر ایـن فضا بسـیار مهم تـر از فضای حقیقی 

و حضـوری اسـت.« 

او تاکیـد کـرد: »بنابراین باید مجلس و وزارت 

علـوم بـه تدوین قوانینـی در حوزه اخلاق در 

فضـای مجـازی اقـدام کننـد. بدیهی اسـت دولـت باید لایحـه ای را در این 

خصـوص تدویـن کنـد و مـا و دانشـگاهیان نیـز در تدویـن ایـن آیین نامـه 

آمادگـی لازم را داریـم تـا در کنـار دولت باشـیم. مجلس نیـز باید این لایحه 

را بـه دقـت بررسـی کنـد. البتـه در تدویـن این لایحه باید فلسـفه تربیت در 

فضـای مجـازی، فلسـفه اخـلاق در حـوزه فنـاوری )چـون فضـای مجـازی 

به شـدت وابسـته بـه فناوری اسـت( مـورد توجه قـرار گیرد.« 

رئیـس دانشـگاه شـهید بهشـتی تاکیـد کـرد: »بایـد یـک لایحـه قـوی و 

مدون تدوین شـده و در مجلس روی آن کار شـود و در مرکز پژوهش های 

مجلـس و کمیسـیون های تخصصـی مجلـس بـه آن پرداختـه شـود تا یک 

قانـون خـوب در حـوزه اخـلاق در فضـای مجـازی چـه در حـوزه آموزشـی و 

چـه حـوزه پژوهشـی و چـه نـوآوری و فنـاوری داشـته باشـیم. ایـن یکـی از 

تحـولات بسـیاری مهمـی اسـت کـه بایـد در وزارت علـوم صـورت گیـرد.« 

او در پاسـخ بـه ایـن سـوال کـه ارکان آمـوزش عالـی چگونـه می تواننـد در 

این تحول دخیل شـوند، گفت: »ارکان آموزش عالی ازجمله وزارت علوم، 

شـورای عالی انقلاب فرهنگی، معاونت های آموزشـی، پژوهشـی، حقوقی 

و دانشـجویی و کمیته هـای تخصصـی شـورای عالـی انقـلاب فرهنگـی 

به ویـژه کمیتـه فرهنـگ و تمـدن ایـران و اسـلام بایـد بـه این مسـائل از دید 

فلسـفه علوم تربیتی بپردازند. فرهنگسـتان علوم و به ویژه دانشـگاه ها که 

بـا مسـائل از نزدیـک برخـورد می کنند و همچنین اسـاتید زبـده می توانند 

بخشـی از وقـت خـود را بـه ایـن مهـم اختصـاص دهنـد. همـه ایـن ارکان 

بایـد بـه سـاماندهی بهینـه وضعیـت و ایجـاد تحـول رو بـه تکامـل در ایـن 

مسـیر بپردازند.« 

سعدالله نصیری قیداری،  رئیس دانشگاه شهید بهشتی:

اخلاق در آموزش عالی نیازمند پیگیری و تحول است 

و  آموزشـی  معـاون  سـیف برقی،  مهـدی 

تحصیـلات تکمیلـی دانشـگاه الزهـرا دربـاره 

گفـت:  کشـور  عالـی  آمـوزش  در  تحـول 

»معتقدم با توجه به شرایطی که در آن وجود 

داریـم تحـول اتفـاق افتاده اسـت. چیزی که 

در ایـن مـدت شـاهد آن بودیـم، ایـن بـود که 

آمـوزش الکترونیـک در دانشـگاه ها نهادینـه 

شد و ترس و ناآشنایی دانشجویان نسبت به 

ایـن موضـوع از بیـن رفت. بنابرایـن می توان 

گفـت در تـرم گذشـته در حـوزه الکترونیـک 

شـدن آمـوزش و اسـتفاده از ابزارهـای آن و 

نهادینه شـدن آموزش الکترونیکی در سـطح 

کشـور جلـو افتادیـم.«  او دربـاره مهم تریـن 

بخشـی کـه در آمـوزش عالـی نیازمند تحول اسـت، گفـت: »در بحث آموزش 

الکترونیـک، مهم تریـن بخشـی کـه نیازمنـد تحـول اساسـی اسـت آمـوزش 

الکترونیکی دروس عملی یا دروس عملی و نظری اسـت. درباره این دروس 

همیشـه تصـور ایـن بـوده کـه باید از طریق آزمایشـگاه و کارگاه هـا و به صورت 

حضوری باشد. اگر دانشگاه ها در این خصوص بیشتر کار کرده و روش هایی 

را پیـدا کننـد کـه اثربخشـی دوره هـای حضـوری و حتی فراتـر از آن را بتوانند 

داشـته باشـند، می تواننـد اثر گـذار باشـند.«  معـاون آموزشـی و تحصیـلات 

تکمیلـی دانشـگاه الزهـرا در ادامـه اظهـار کـرد: »البتـه مـا از قبـل بحـث 

آزمایشـگاه های مجازی را داشـتیم و معتقدم دانشگاه ها باید در این زمینه ها 

بیشـتر کار کنند تا نقصی که درحال حاضر درخصوص دروس عملی وجود 

دارد را بتـوان برطـرف کـرد.«  سـیف برقـی در 

ادامه توضیح داد: »در این میان به دوره های 

کارشناسـی باید بیشـتر از مقاطع دیگر توجه 

شـود چون دانشـجویان در دوره های ارشـد و 

دکتری مقطع پایه را پشت سـر گذاشـته اند و 

راندمان روش های مجازی در ارشـد ودکتری 

بالاتـر اسـت.«  او بـا تاکیـد بـر اینکـه آمـوزش 

الکترونیـک در دوره هـای کارشناسـی دارای 

یـک نقیصـه اسـت، اضافـه کـرد: »وقتـی 

دانشجوی کارشناسی به صورت حضوری در 

دانشـگاه حضور پیدا می کند بعد شخصیتی 

او نیـز سـاخته می شـود؛ یعنی غیـر از انتقال 

دانـش، حضـور در کنـار هم سـن و سـال ها و 

شرکت در تیم های فرهنگی و... جنبه پرورشی را نیز به دنبال دارد. بنابراین 

نسـخه آموزش الکترونیک شـاید در کوتاه مدت جایگزین خوبی برای آموزش 

حضـوری باشـد امـا اگـر به صـورت بلندمـدت ادامـه پیـدا کند، ایـن نقیصه را 

بـه دنبـال خواهـد داشـت.«  معاون آموزشـی و تحصیلات تکمیلی دانشـگاه 

الزهـرا گفـت: »بنابرایـن آمـوزش تلفیقی یعنـی ترکیبی از آمـوزش حضوری و 

مجازی اگر به کار گرفته شـود اثربخشـی بیشـتری خواهد داشـت.«  سـیف 

برقـی در پایـان گفـت: »یکـی از موضوعـات مهم در بحـث آموزش عالی بحث 

انتقـال دانـش اسـت؛ امـا روحیـه حضـور در کار گروهـی، تقویـت ارتباطـات 

اجتماعـی و ارتبـاط بـا نهادهـای دانشـگاه نیـز بایـد در تحـول دانشـگاه ها 

مـورد توجـه قـرار گیرد.« 

مهدی سیف برقی،  معاون آموزشی و تحصیلات تکمیلی دانشگاه الزهرا:

نیازمند تحول با توجه به اقتضائات روز هستیم

خبر

رئیسدانشگاهآزاداسلامیواحدبندرجاسکدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:

واحد جاسک متناسب با سیاست  های توسعه ای 
سواحل مکران گسترش می یابد

دانشــگاه آزاد اســلامی از نیمه  هــای دهــه ۸۰ بــه جاســک، یکــی از ۶ 

شهرســتان بنــدری اســتان هرمــزگان قــدم گذاشــت و بــا جــذب ۸5 دانشــجو 

ــد در  ــن واح ــرد. ای ــاز ک ــود را آغ ــی خ ــی و آموزش ــت علم ــته، فعالی در دو رش

ــی و  ــه، فن ــوم پای ــاخه  های عل ــی در ش ــته تحصیل ــر ۱5رش ــال  های اخی س

مهندســی، علــوم انســانی، مقاطــع کاردانی، کارشناســی و کارشناسی ارشــد 

را بــرای علاقه منــدان بــه تحصیــل و علم آمــوزی ارائــه کــرده و ماحصــل 

فعالیــت آن تاکنــون فارغ التحصیلــی بیــش از ســه هــزار دانشــجو بــوده 

ــدی  ــای بلن ــک، افق  ه ــدر جاس ــگاه در بن ــن دانش ــم ای ــت مه ــت. موقعی اس

را پیــش روی دانشــگاه آزاد اســلامی قــرار داده اســت. موضوعــی کــه رئیــس 

ایــن واحــد دانشــگاهی در گفت وگــو بــا »فرهیختــگان« جزئیــات آن را تشــریح 

کــرده اســت. داود افخمی تبــا، رئیــس دانشــگاه آزاد اســلامی واحــد جاســک 

اظهــار کــرد: »واحــد بندرجاســک ســال۱۳۸۶ بــا دو رشــته آموزشــی فعالیــت 

ــا ۱۱۰۰ دانشــجو، ۶۶ عضــو هیات علمــی  خــود را آغــاز کــرد و هم اکنــون ب

ــی  ــی و فرهنگ ــعه علم ــد و توس ــت رش ــت درجه ــته اس ــد توانس و ۱۲ کارمن

ــد.« ــن باش ــتان نقش آفری شهرس

رشد3۰درصدیجذبدانشجودرواحدجاسک
وی بــا بیــان اینکــه ایــن واحــد در ســال تحصیلــی ۹۹-۹۸ رشــد ۳۰ درصــدی 

ــته  ــته را داش ــی گذش ــال تحصیل ــه س ــبت ب ــجو نس ــذب دانش ــه ج در زمین

ــی در  ــگاه قابل قبول ــگاهی جای ــد دانش ــن واح ــه ای ــزود: »الحمدلل ــت، اف اس

ــت  ــش کیفی ــن افزای ــت ضم ــدد اس ــتان دارد و درص ــان شهرس ــطح جوان س

ــه توســعه رشــته  های واحــد متناســب  آموزشــی و پژوهشــی واحــد نســبت ب

بــا نیــاز منطقــه اقــدام کنــد.« افخمی تبــا ادامــه داد: »بحــث توســعه ســواحل 

مکــران به عنــوان یکــی از سیاســت  های کلان اقتصــادی کشــور و موردتاکیــد 

ــتا  ــن راس ــت و در همی ــرح اس ــدی مط ــور ج ــری به ط ــژه مقام معظم رهب وی

احــداث پالایشــگاه  های نفتــی در ســطح شهرســتان و همچنیــن طــرح پایانه 

اقتصــادی بــودن ایــن شهرســتان در مرحلــه اجراســت و در ایــن بیــن نقــش 

ــذار  ــم و اثرگ ــی مه ــص و بوم ــوان؛ متخص ــای ج ــت نیرو ه ــگاه در تربی دانش

اســت.«

ــی از  ــه یک ــان اینک ــا بی ــک ب ــد بندرجاس ــلامی واح ــگاه آزاد اس ــس دانش رئی

مطالبه  هــای مهــم جوانــان ایــن منطقــه راه انــدازی رشــته  های پتروشــیمی؛ 

نفــت درراســتای پروژه  هــای اقتصــادی شهرســتان اســت، اظهــار امیــدواری 

کــرد کــه ایــن مهــم بــا حمایــت رئیــس محتــرم دانشــگاه آزاد اســلامی محقــق 

می شــود. ایــن مقــام مســئول بــا توجــه بــه سیاســت  های تدوین شــده 

بــرای مجموعــه دانشــگاه آزاد اســلامی اســتان هرمــزگان در زمینــه اقتصــاد 

دریامحــور، افــزود: »شهرســتان بندرجاســک در ســواحل دریای عمــان دارای 

ظرفیت  هــای فــراوان و مغفول مانــده در حــوزه دریاســت کــه بدون شــک ورود 

ــد دســتاورد های  ــران در ایــن حــوزه می توان جــدی دانشــگاه آزاد اســلامی ای

عظیمــی بــرای مجموعــه دانشــگاه و اقتصــاد کشــور در پــی داشــته باشــد.«

بسترهایگسترشفعالیتدانشگاهآزاددرشهرستانجاسک
وی ضمــن تاکیــد بــر درآمد هــای پایــدار و افزایــش درآمد هــای غیرشــهریه ای، 

ادامــه داد: »یکــی دیگــر از مزیت  هــای ایــن شهرســتان ظرفیــت غنــی آن در 

ــتا  ــن راس ــگاهی در ای ــد دانش ــن واح ــت ای ــت و سیاس ــاورزی اس ــوزه کش ح

رایزنــی بــا مســئولان ذی ربــط در جهــت دســتیابی بــه چهــار هکتــار از اراضــی 

ســد جگیــن و نیــل بــه درآمد هــای غیرشــهریه  ای اســت.« افخمی تبــا گفــت: 

ــرای  »۶۰ روســتای ســاحلی در شهرســتان بندرجاســک بســتری مناســب ب

مجموعــه دانشــگاه آزاد اســلامی در حــوزه گردشــگری اســت و سیاســت  های 

ــجویان  ــتغال دانش ــا اش ــردی ب ــه بوم گ ــد در عرص ــت می توان ــی دول حمایت

واحــد، علاوه بــر تامیــن شــغل  بخشــی از دانشــجویان، در بحــث درآمد هــای 

ــر واقــع شــود.« رئیــس دانشــگاه آزاد اســلامی واحــد  غیرشــهریه ای نیــز موث

بندرجاســک بــا اشــاره بــه شــعار ســال جهــش تولیــد افــزود: »بندرجاســک 

شهرســتانی مســتعد و برخــوردار در جهــت کمــک بــه تحقــق جهــش تولیــد 

ــت در  ــن صنع ــق ای ــگری و رون ــذب گردش ــت ج ــه فرص ــت ک ــور اس در کش

ــت  ــان و فرص ــور عم ــه کش ــتان ب ــودن شهرس ــک ب ــتان، نزدی ــطح شهرس س

مناســب جهــت مبــادلات کالا به منظــور توســعه و پیشــرفت، هم مــرز بــودن 

بــا کشــور هایی نظیــر پاکســتان به منظــور توســعه واردات و صــادرات؛ 

قرارگرفتــن در کمربنــد تروپیــکال کــه نتیجــه آن دریافــت انــرژی خورشــیدی 

ــت کالا،  ــور ترانزی ــای آزاد به منظ ــه آب ه ــی ب ــت، دسترس ــی اس ــیار غن بس

وجــود منابــع غنــی دریایــی و آبزیــان و صنایــع وابســته بــه آن، صنایــع 

ــب  ــم مناس ــدی از اقلی ــی، بهره من ــوم دریای ــازی و عل ــه کشتی س ــته ب وابس

)ســاعات آفتابــی(، فراهــم بــودن شــرایط تولیــد محصــولات کشــاورزی 

خــارج از فصــل، وجــود معــادن و منابــع انــرژی، تنــوع حیات وحــش و 

پرندگانــی نظیــر فلامینگــو، حواصیــل، عقاب دشــتی و خوتــکا، امــکان ایجاد 

پایــگاه سوخت رســانی و ســایر خدمــات دریایــی در ســطح آب  هــای آزاد، 

ــن  ــد آب )ذوب آه ــنگین نیازمن ــع س ــتقرار صنای ــرای اس ــب ب ــت مناس موقعی

و پتروشــیمی( و تاکیــد قانــون برنامــه ششــم توســعه بــرای اســتقرار صنایــع 

ــون،  پتروشــیمی و فــولاد، فرآورده  هــای کشــاورزی شــامل صیفی جــات، توت

تنباکــو، گیاهــان علوفــه ای، جــو، گنــدم، خرمــا و هندوانــه، مســتعد بــودن 

ــداری  ــورداری و نگه ــز، زنب ــرورش ب ــامل پ ــداری ش ــه دام ــتان در زمین شهرس

شــتر؛ مســتعد بــودن شهرســتان در زمینــه صیــد و صیــادی به دلیــل وجــود 

خور هــای متعــدد )بیــش از ۲۰ خــور( و جنگل  هــای حــرا و ســواحل گســترده 

و وســیع ایــن منطقــه از حیــث تکثیــر و پــرورش آبزیــان به خصــوص میگــوی 

مولــد )میگــوی ســفید هنــد( و مســتعد بــودن شهرســتان در زمینــه صنعــت 

و تجــارت شــامل لنج ســازی، رودوزی  هــای ســنتی، توربافــی و گرگوربافــی، 

ــت.« ــه اس ــن منطق ــای ای ــه ظرفیت ه ــی و... ازجمل حصیرباف

لزومراهاندازیرشتههایمتناسبباتوسعهمنطقه
وی گفــت: »دانشــگاه آزاد اســلامی بندرجاســک در شــرق شهرســتان 

ــهر  ــن ش ــه ای ــت، چراک ــب اس ــگاه بی رقی ــک دانش ــا ی ــرار دارد و تقریب ق

دانشــگاه دیگــری ازجملــه علمی-کاربــردی و حتــی غیرانتفاعــی نــدارد. 

درحقیقــت ایــن دانشــگاه نوپاســت و در منطقــه دارای مقبولیــت عمومــی 

اســت.« افخمی تبــا ادامــه داد: »بــه دلایــل مختلفــی ایــن واحــد از 

ــر از  ــزار نف ــه ه ــال س ــه انتق ــت؛ ازجمل ــوردار اس ــژ ه ای برخ ــت وی اهمی

پرســنل نیــروی دریایــی ارتــش از بوشــهر بــه جاســک کــه می تــوان گفــت 

نیــروی دریایــی جاســک اکنــون ۶ هــزار نیــروی فعــال دارد.« وی افــزود: 

»از طرفــی بحــث توســعه ســواحل مکــران مطــرح اســت. ایــن شهرســتان 

ــای  ــه در هفته  ه ــوری ک ــت، به ط ــران اس ــواحل مک ــعه س ــن توس در بط

اخیــر بحــث پایانــه صادراتــی بــودن جاســک مطــرح شــده کــه قــرار اســت 

طــی چهــار ســال آینــده جاســک پایانــه صادراتــی نفتــی کشــور شــود و 

بــه ایــن شهرســتان هــم نگاهــی درحــد عســلویه دارنــد. جاســک در یــک 

ــتا  ــن راس ــذا در همی ــت، ل ــد داش ــی خواه ــد قابل توجه ــده رش ــه آین ده

می طلبــد کــه رشــته  های متناســب بــا توســعه ایــن منطقــه را در دانشــگاه 

بندرجاســک گســترش دهیــم کــه یکــی از آنها رشــته پتروشــیمی اســت.« 

رئیــس دانشــگاه آزاد اســلامی واحــد بندرجاســک بیــان کــرد: »اکنــون دو 

ــان  پالایشــگاه نفتــی در جاســک درحــال احــداث اســت و مطالبــه جوان

ــته  های  ــوان رش ــتر بت ــه بیش ــت ک ــن اس ــه ای ــن منطق ــجویان ای و دانش

ــت را در  ــی نف ــیمی و مهندس ــل پتروش ــی مث ــت نفت ــا ظرفی ــب ب متناس

ایــن واحــد گســترش داد، چراکــه اکنــون تنهــا یــک اســتادیار در رشــته 

پتروشــیمی در واحــد جاســک وجــود دارد.«  افخمی تبــا ادامــه داد: »قــرار 

اســت در پنــج ســال آینده در ســطح شهرســتان جاســک بــرای پالایشــگاه 

نفتــی ۱۲ هــزار نیــرو جــذب شــود کــه ایــن امــر درراســتای سیاســت  های 

کلان اقتصــادی اســت.«  وی بــا تاکیــد بــر اینکــه بایــد مطابق بــا نیاز های 

منطقــه رشــته  ها را گســترش داد، گفــت: »مهم تریــن موضــوع ایــن اســت 

ــرایط  ــی در ش ــر مال ــه از نظ ــردم آن منطق ــی از م ــش قابل توجه ــه  بخ ک

ــادی  ــا و صی ــا از دری ــد آنه ــده درآم ــی عم ــد، یعن ــرار ندارن ــاعدی ق مس

اســت و اگــر در آنجــا رشــته  ها را توســعه بدهیــم، کمــک قابل توجهــی بــه 

ــود.« ــه می ش ــان آن منطق جوان


